
grudzień 9/2006 9911

WWzzrroosstt  pprrzzyycchhooddóóww  ssaannooffii--aavveennttiiss
Grupa sanofi-aventis, najwiêksza firma farmaceutyczna w Europie i trzecia co do wielkoœci na œwiecie, odnotowa³a

w pierwszych 9 miesi¹cach 2006 r. przychody w wysokoœci ponad 21 mld euro. W segmencie szczepionek spó³ka wypraco-
wa³a wzrost przychodów o 19,6 proc., osi¹gaj¹c sprzeda¿ na poziomie 1,7 mld euro. Wzrost wydatków na badania i rozwój
wynosi³ 8,4 proc. W porównaniu z analogicznym okresem w 2005 r. sprzeda¿ w segmencie 15 top-produktów wzros³a o po-
nad 5 proc. i wynios³a 12,9 mld euro. Najwiêksz¹ dynamikê wzrostu firma zanotowa³a w krajach Ameryki £aciñskiej i Azji.
Kszta³tuje siê ona na poziomie 9,9 proc. W Polsce, w wyniku formalnoprawnego po³¹czenia spó³ek sanofi-synthelabo i Aven-
tis Pharma w kwietniu 2006 r. zosta³a powo³ana nowa spó³ka o nazwie Sanofi-Aventis Sp. z o.o. W wyniku po³¹czenia po-
wsta³ trzeci co do wielkoœci koncern farmaceutyczny w Polsce. Jego udzia³y w krajowym rynku farmaceutycznym wyno-
sz¹ 5,04 proc. Firma zatrudnia ponad 700 osób, w tym 160 we w³asnym Zak³adzie Produkcyjnym w Rzeszowie.

LLIIMM  nnaa pplluussiiee
Centrum Medyczne LIM

po III kwartale 2006 r. uzyska-
³o przychody w wysokoœci
70 mln. W porównaniu z ro-
kiem ubieg³ym wzrost wy-
niós³ 28 proc. To bardzo dobry
wynik, bior¹c pod uwagê, ¿e
w tym roku nie by³o ¿adnych

przejêæ ani po³¹czeñ z innymi placówkami. 2005 r. by³ okresem inten-
sywnej ekspansji Centrum Medycznego LIM poza Warszaw¹. Otwar-
te zosta³y dwie placówki we Wroc³awiu oraz jedna w Poznaniu. Na po-
cz¹tku 2006 r. powsta³a nowa przychodnia w kompleksie CM LIM
przy ul. Domaniewskiej w Warszawie. Na pozosta³¹ czêœæ roku zapla-
nowano inwestycje w ju¿ istniej¹cych placówkach (m.in. wdro¿ono no-
wy system informatyczny PG Med). £¹czna suma inwestycji w ci¹-
gu III kwarta³ów 2005 r. wynios³a 2,5 mln, a w 2006 – 2 mln z³. Zwiêk-
szy³a siê zarówno liczba klientów indywidualnych, jak i abonamento-
wych. Kiedy w III kwartale 2005 r. liczba tych pierwszych wynosi³a
170 tys., to w tym samym okresie 2006 r. zanotowano ich a¿ 210 tys.
Natomiast liczba pacjentów abonamentowych wzros³a z 84 do 108 tys.
W zwi¹zku z tym, ¿e Centrum Medycznemu LIM przybywa pacjen-
tów, zwiêksza siê te¿ zatrudnienie. W ubieg³ym roku wynosi³o 210 osób,
dzisiaj wzros³o do 280. Podobnie jest z zatrudnieniem lekarzy. W samej
Warszawie wzros³o z 583 do 725. Warto przy okazji wspomnieæ, ¿e
Centrum Medyczne LIM zakoñczy³o wdra¿anie nowego systemu 
informatycznego PG MED. Rozwi¹zanie to umo¿liwi lekarzom elek-
troniczny dostêp do historii medycznej pacjenta we wszystkich lokaliza-
cjach CM LIM na terenie kraju (Warszawa, Poznañ, Wroc³aw czy
Kraków). Bez wzglêdu na placówkê lekarz w ³atwy i szybki sposób uzy-
ska informacje o dotychczasowym przebiegu leczenia, co zapewni 
wygodê i komfort zarówno pacjentom, jak i lekarzom. 

ZZddrroowwee  zzaattookkii  
W listopadzie

rozpoczê³a siê
ogólnopolska kam-
pania edukacyjna
Zdrowe zatoki.
Nad przebiegiem
kampanii czuwa
Rada Programowa,
sk³adaj¹c¹ siê z ekspertów z Kliniki Otolaryngo-
logii Wojskowego Instytutu Medycznego CSK
MON – prof. Dariusza Jurkiewicza oraz dr.
Piotra Rapiejko. W tym roku ze wzglêdu na za-
kres dzia³añ prowadzonych w ramach kampanii
do grona ekspertów do³¹czy³a prof. Anna Jung,
prezydent Europejskiego Towarzystwa Termo-
logicznej oraz prezes Polskiego Towarzystwa
Diagnostyki Termologicznej w Medycynie.
W ramach kampanii Zdrowe zatoki pierwszy raz
w Polsce zostan¹ przeprowadzone bezp³atnie
termowizyjne, które s¹ prze³omow¹, ca³kowicie
nieinwazyjn¹ metod¹ wykrywania zmian choro-
bowych w zatokach. Wynika z nich, ¿e po-
nad 4,5 mln doros³ych Polaków cierpi na zapale-
nie zatok i towarzysz¹ce im bóle. Natomiast spo-
œród nich prawie po³owa nie wie o swoim scho-
rzeniu mimo charakterystycznych objawów.
Na potrzeby kampanii stworzono stronê inter-
netow¹ (www.zdrowezatoki.pl).

Patronem ogólnopolskiej kampanii eduka-
cyjnej Zdrowe zatoki jest Ibuprom Zatoki – lek
firmy US Pharmacia. 
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TTeecchhnnoollooggiiaa  rraattoowwaanniiaa  ¿¿yycciiaa  
System Prometheus kon-

cernu Fresenius Medical
Care ratuje ¿ycie pacjentom
z ostr¹ niewydolnoœci¹ w¹-
troby, ofiarom zatruæ grzyba-
mi i lekami. Obecnie w Pol-
sce pracuj¹ trzy takie najno-
woczeœniejsze na œwiecie
urz¹dzenia. Prometheus to
unikalne rozwi¹zanie tech-
nologiczne, umo¿liwiaj¹ce
pozaustrojowe oczyszczenie
organizmu chorego z tok-
sycznych zwi¹zków powsta-
j¹cych w przebiegu niewy-
dolnoœci w¹troby. Bilirubina,
fenole, kwasy ¿ó³ciowe, nor-

malnie eliminowane przez w¹trobê, prowadz¹ do uszko-
dzenia oœrodkowego uk³adu nerwowego, przed³u¿aj¹ce-
go siê spadku ciœnienia têtniczego oraz niewydolnoœci
nerek. Innowacyjne rozwi¹zanie technologiczne koncer-
nu Fresenius Medical Care oparte zosta³o na rozbudo-
wie nowoczesnej sztucznej nerki o dodatkowy modu³,
umo¿liwiaj¹cy oczyszczanie osocza krwi z toksyn po-
wstaj¹cych przy przemianie bia³ek – tak¿e tych nieroz-
puszczalnych w wodzie. Prometheus to dzisiaj jedyne
urz¹dzenie na œwiecie, które jednoczeœnie oczyszcza al-
buminy chorego i prowadzi standardow¹ hemodializê
(oczyszcza organizm z amoniaku, kreatyniny, moczni-
ka). Inny dostêpny na rynku aparat starszej generacji
prowadzi wy³¹cznie dializy albuminowe i zazwyczaj wy-
maga sprzê¿enia z drugim urz¹dzeniem s³u¿¹cym do te-
rapii nerkozastêpczej. System Prometheus to najnowsze
rozwi¹zanie technologiczne, dostêpne na rynku od po-
cz¹tku tego wieku.

KKiieerroowwaannaa  eemmiissjjaa  TToorrffaarrmmuu
Komisja Nadzoru Finansowego zatwierdzi³a prospekt

emisyjny akcji serii H. Papiery otrzyma 1300 aptekarzy
– wspó³udzia³owców grupy hurtowni farmaceutycznych
Galenika-Silfarm. Przed wakacjami Torfarm kupi³ po-
nad 41 proc. walorów tej firmy pochodz¹cych z podwy¿-
szenia kapita³u o 20 mln z³ (p³aci³ po 500 z³ za udzia³).
Resztê ma odkupiæ bezpoœrednio od aptekarzy, którym
bêdzie oferowa³ 1,3 tys. z³ za papier. Gros tej kwoty po-
kryje w³asnymi, w³aœnie emitowanymi akcjami, a tylko
2 proc. gotówk¹. W sumie na przejêcie Galeniki-Silfarm
wyda ponad 70 mln z³. 

KKlliinniikkaa  ddllaa  bbooggaacczzyy
Roman Abramowicz, rosyjski multimiliarder, buduje w Mo-

skwie za 80 mln funtów szterlingów klinikê dla s³awnych i boga-
tych, którzy dotychczas musieli podró¿owaæ za granicê, by zna-
leŸæ odpowiednie standardy opieki medycznej. Moskiewskie
centrum medyczne bêdzie bez w¹tpienia najbardziej luksuso-
wym i zaawansowanym technologicznie szpitalem w Rosji. Cen-
trum, którego personel medyczny ma liczyæ 700 osób, bêdzie
mog³o przyjmowaæ do 400 pacjentów dziennie, przy czym 80
na hospitalizacjê. 

NNoowwee--ssttaarree  ww³³aaddzzee  UUnniiii
Justyna Pujdak-Osik zosta³a ponownie wybrana na stanowi-

sko prezesa Unii Farmaceutów – W³aœcicieli Aptek Unii. Pod-
czas walnego zgromadzenia wybrano tak¿e pozosta³ych cz³on-
ków w³adz. W Zarz¹dzie znaleŸli siê równie¿ Paulina Cyronek,
Aleksander Czes³awski, Jacek Polatyñski i Przemys³aw Seidel.
Dzia³ania za³o¿onej w 2003 r. Unii Farmaceutów – W³aœcicieli
Aptek koncentruj¹ siê wokó³ integracji œrodowiska farmaceu-
tycznego i wyra¿aniu wspólnego stanowiska farmaceutów. Do tej
pory opublikowano 42 informacje prasowe. Poprzez publikowa-
nie komunikatów prasowych na tematy prawne i ekonomiczne
zwi¹zane z rynkiem farmaceutycznym, Unia stara siê objaœniaæ
opinii publicznej, jakie s¹ faktyczne efekty proponowanych
zmian w regulacjach prawa farmaceutycznego. Prowadzona
przez Uniê witryna internetowa www.uniafarmaceutow.pl to
platforma komunikacyjna, która pozwala na bie¿¹ce publikowa-
nie informacji istotnych dla œrodowiska oraz szybki i ³atwy kon-
takt z osobami odpowiedzialnymi za kierowanie organizacj¹.
Zwi¹zek wspó³organizuje równie¿ sympozja i wyk³ady, poœwiê-
cone tematom interesuj¹cym aptekarzy.

BBiiootteecchhnnoollooggiicczznnyy  bboooomm
Sprzeda¿ leków biotechnologicznych w Polsce osi¹gnê³a ju¿

wartoœæ niemal 2 mld z³. Kwota ta nie obejmuje wartoœci sprzeda-
¿y antybiotyków. Leki biotechnologiczne stanowi¹ wiêc ju¿ po-
nad 20 proc. polskiego rynku farmaceutyków. Liderami sprzeda-
¿y wœród leków biotechnologicznych s¹ insuliny (Clexane firmy
Sanofi-Aventis i Mixtard 30 firmy Novo-Nordisk). Dalsze miej-
sca pod wzglêdem wartoœci sprzeda¿y zajmuj¹ leki hormonalne
i antynowotworowe, takie jak ZOLADEX (firmy AstraZeneca),
GLIVEC (firmy Novartis), MEGACE (firmy Bristol Meyers),
DIPHERLINE (firmy Ipsen). 

Najlepsze polskie leki biotechnologiczne osi¹gaj¹ nieca³e 10 proc.
wartoœci sprzeda¿y w stosunku do liderów najlepiej sprzedaj¹cych
siê leków obecnych na polskim rynku preparatów biotechnolo-
gicznych.
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NNiieecchhlluubbnnyy  rreekkoorrdd
Unia Farmaceutów – W³aœcicieli Aptek jak co roku

apeluje w sprawie nadmiernego za¿ywania leków dostêp-
nych bez recepty. Farmaceuci ju¿ od dawna alarmuj¹, ¿e
nadmierna liberalizacja obrotu lekami mo¿e prowadziæ
do niekontrolowanego wzrostu spo¿ycia leków. Poza ap-
tekami leki dostêpne bez recepty, tzw. OTC, sprzedawa-
ne s¹ przez niewykwalifikowany personel, który nie
udziela ¿adnych informacji odnoœnie dzia³ania, zastoso-
wania czy w³aœciwego dawkowania leku, a zw³aszcza nie
dysponuje wiedz¹ o sk³adzie leku. Intensywne kampanie
reklamowe i liberalizacja obrotu lekami zmieniaj¹ podej-
œcie polskiego spo³eczeñstwa do leków. Badania przepro-
wadzane przez IMS Health w ca³ej Europie wykaza³y,
¿e to w³aœnie Polacy spoœród wszystkich narodów euro-
pejskich spo¿ywaj¹ najwiêcej leków. W tym ma³o chlub-
nym wyœcigu uda³o nam siê po raz pierwszy przeœcign¹æ
Francuzów, znanych ze swej narodowej sk³onnoœci do hi-
pochondrii i lekomanii. Podobne badania przeprowadzi-
³o równie¿ nasze Ministerstwo Zdrowia. Pokazuj¹ one,
¿e dzier¿ymy palmê pierwszeñstwa w spo¿yciu leków nie
tylko w Europie, ale i na ca³ym œwiecie. Tendencja wzro-
stowa konsumpcji farmaceutyków obserwowana jest
w Polsce ju¿ od paru lat i wiele przes³anek pozwala przy-
puszczaæ, ¿e wyniki badañ w przysz³ym roku poka¿¹, ¿e
uda³o nam siê i tym razem przeœcign¹æ samych siebie.

DDeellffiinn  cciiêê  wwyylleecczzyy  
W Tarnowskich Górach

powstaje pierwszy w Polsce
oœrodek delfinoterapii.
Na œwiecie dzia³aj¹ tylko
trzy takie centra, m.in.
na Ukrainie i USA. Czas
oczekiwania na przyjêcie
do tych placówek wynosi

ponad rok. Badania nad wykorzystywaniem delfinów do terapii dzie-
ci cierpi¹cych na choroby psychiczne i fizyczne, rozpoczêli w la-
tach 70. amerykañscy naukowcy i neuropsychiatrzy z Uniwersytetu
w Miami. Metoda ta polega na zabawach dzieci z delfinami, w czasie
których mali pacjenci wykonuj¹ okreœlone æwiczenia ruchowe. W cza-
sie tych zabaw wi¹zki ultradŸwiêków emitowane przez delfiny przeni-
kaj¹ przez ludzkie tkanki powoduj¹c drobne, korzystne zmiany
w zniszczonych komórkach. Podczas zabawy z delfinami zwiêksza siê
te¿ u cz³owieka wydzielanie endorfin, czyli naturalnych substancji
produkowanych przez przysadkê mózgow¹. Endorfiny zmniejszaj¹
odczucie bólu, g³odu, u³atwiaj¹c oddychanie, wp³ywaj¹ na termoregu-
lacjê oraz wydzielanie ró¿nych hormonów. Efekt terapii okaza³ siê 
rewelacyjny, uda³o siê pomóc ponad 15 tys. dzieci, zw³aszcza cierpi¹-
cym na autyzm. W delfinariach rehabilitowane s¹ osoby cierpi¹ce na
80 ró¿nych chorób zw³aszcza psychicznych, neurologicznych oraz on-
kologicznych. Aby terapia przynios³a rezultat, pacjent musi odbyæ co
najmniej 10 seansów z delfinem. 

KKoommbbiinnaaccjjee  zz PPHHFF
Resort skarbu wraca do pomys³u stworzenia silnej grupy farmaceutycznej na bazie holdingu skupiaj¹cego trzy Polfy. Niejasna

jest w niej rola pañstwowych Cefarmów. Jak ujawni³ jeden z ogólnopolskich dzienników, na kolegium Ministerstwa Skarbu oma-
wiano projekt nowej restrukturyzacji kapita³owej Polskiego Holdingu Farmaceutycznego. Wœród najpilniejszych spraw wymie-
niono przygotowanie analiz konsolidacyjnych, w tym równie¿ z Ciech Polf¹ oraz Cefarm Warszawa (autorom notatki chodzi³o za-
pewne o CF Cefarm, bo Cefarm Warszawa jest spó³k¹ zale¿n¹ Farmacolu – red.) i Cefarm Bia³ystok. Brzmi to jak powrót do kon-
cepcji z 2002 r. Wtedy planowano zasiliæ PHF zarówno firmami produkcyjnymi – Polfy: Warszawa, Tarchomin, Pabianice
i Ciech oraz Jelfa, jak i dystrybutorami leków – Cefarmami. Jerzy Milewski, szef PHF, twierdzi jednak, ¿e zapis jest nieprecyzyj-
ny i myl¹cy: – Jak mi wiadomo, chodzi o dwie oddzielne konsolidacje. O innej nie by³o mowy. PHF nie jest zainteresowany anga¿owaniem
siê w Cefarmy. Nic mi o takiej koncepcji nie wiadomo i nie uwa¿am jej za najlepszy pomys³. Mimo to plotki o tym, ¿e oba Cefarmy po po-
³¹czeniu mia³yby staæ siê ramieniem dystrybucyjnym holdingu, kr¹¿¹ w bran¿y od paru miesiêcy. 

WWoojjnnaa  zz MMeerrcckkiieemm
Sêdzia Eldon Fallon odmówi³ po³¹czenia 7 tys. pozwów przeciwko firmie Merck w jedno postêpowanie, ze wzglêdu na szcze-

gólne okolicznoœci towarzysz¹ce ka¿dej sprawie. Kiedy okaza³o siê, ¿e œrodek przeciwbólowy Vioxx mo¿e zwiêkszyæ o 100 proc.
ryzyko zawa³u serca i udaru, przeciwko firmie Merck skierowano bardzo wiele pozwów. W 25-stronicowym orzeczeniu, sêdzia
Fallon stwierdzi³, ¿e trudnoœci w po³¹czeniu wszystkich przypadków w jedno postêpowanie s¹ zdecydowanie wiêksze ni¿ ewentu-
alne korzyœci, które wynika³yby z takiego rozwi¹zania. Do tej pory firma Merck wygra³a siedem z jedenastu rozpraw rozpatrywa-
nych przez ³awê przysiêg³ych. Dwa dni przed orzeczeniem s¹du, sêdzia Fallon odmówi³ po³¹czenia pozwów 9 krajów, w tym Ka-
nady, Polski i Wielkiej Brytanii w jedno postêpowanie. Sêdzia orzek³, i¿ powodowie powinni pozwaæ firmê Merck w ramach w³a-
snych porz¹dków prawnych.
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